
25

Z

Na{im kolegama u oru`anim
snagama Srbije i Crne Gore
poru~ujem da sa optimizmom
gledaju na budu}nost, da idu 
u korak s vremenom. 
Bi}e dosta prepreka, 
mnogo izazova i isku{ewa, 
ali voqa i razum pobe|uju sve.
Na kraju, svi problemi
su privremeni, brzo odlaze 
u istoriju, a kada qudi misle 
o budu}nosti i svojoj deci, 
na}i }e re{ewa 
i za wih. 

General Nikola Kolev, na~elnik General{taba Bugarske armije 

ajedni~ka ve`ba Vojske Srbije i Crne Gore i Bugarske armije
bila je povod da se 10. novembra sretnu na~elnici general-
{tabova dveju vojski, general Nikola Kolev i general-potpu-
kovnik Qubi{a Joki}. Tom prilikom razgovarali smo sa na-
~elnikom General{taba Bugarske armije o protekloj ve`bi,
reformama Bugarske armije, u~e{}u umirovnim operacijama, 

iskustvima iz Partnerstva za mir i Natoa i drugim pitawima.
Gospodine generale, kako ocewujete zajedni~ku ve`bu Vojske
Srbije i Crne Gore i Bugarske armije i koliko }e ona do-
prineti daqem razvoju odnosa izme|u dve oru`awe snage?
– Najpre bih `eleo da zahvalim na va{em interesovawu koje

pokazujete prema Bugarskoj armiji, a {to se ve`be ti~e moja je oce-
na izuzetno visoka. Rezultati ove ve`be ne bi mogli da se posma-
traju samo sa aspekta rezultata na poligonu. Ona ima mnogo {iri
zna~aj i razmere, kao jedan izuzetno va`an korak napred u razvoju
na{ih dobrosusedskih odnosa i na{ih oru`anih snaga. Ve`ba do-
prinosi i sprovo|ewu duha na{e zajedni~ke politike da u granica-
ma svojih mogu}nosti preduzimamo sve kako bismo bili garant bo-
qe sigurnosti na Balkanu.

[to se ti~e takti~kog aspekta, pokazan je visok nivo profe-
sionalizma pripadnika na{ih dveju armija, po~ev od toga da oni
shvataju svoje obaveze i da u skladu sa tim ula`u ogromne napore
na neprekidnom usavr{avawu vojni~kih ve{tina i savla|ivawu
novih tehnika, kako bi se svi mi ose}ali bezbednijim, jer raspola-
`emo sposobnom i sigurnom vojnom silom i za{titom. 

Bugarska armija posledwih godina sprovodi velike refor-
me. Dokle ste u tome stigli i {ta vas jo{ o~ekuje?
– Usled novih realnosti na geostrate{kom planu, raspada

Var{avskog ugovora, promena politi~kog i ekonomskog statusa Bu-
garske, bili smo prinu|eni da sprovedemo ozbiqne reforme u
skladu sa novim opasnostima po mir i bezbednost, realnim eko-
nomskim i demografskim mogu}nostima zemqe. Moram da istaknem
da su reforme koje smo do sada sproveli u armiji bile izuzetno
bolan proces, i za dru{tvo i za Bugarsku armiju. Bili smo prinu-
|eni da vi{e nego prepolovimo qudstvo u armiji, da premestimo i
prestrukturi{emo jedinice i komande. Zatvorili smo preko 700
objekata vojne infrastrukture, napustili deset vazduhoplovnih
baza, brojne velike garnizone i mnogo poligona. 

Me|utim, najve}im uspehom u reformi vojske smatram prome-
ne u mi{qewu qudi u armiji. Oni su shvatili da novi izazovi, novi
zahtevi prema oru`anim snagama, tra`e i nova znawa i ve{tine.
Bugarski oficiri, podoficiri i vojnici veoma uporno i ozbiqno
savla|uju nova saznawa o svetu, o novim pretwama, od kojih je tre-
nutno terorizam najve}a. Istovremeno, mi svakodnevno razvijamo
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svoju sposobnost da pru`imo svu neophodnu pomo} stanovni{tvu u
vanrednim situacijama kao {to su poplave, zemqotresi i akcidenti
u industriji, zbog toga {to su investicije u vojsci zaista ogromne i
wih moramo koristiti na najboqi mogu}i na~in. Proces reformi
nije zavr{en, jer je za nas ~lanstvo u Natou novi izazov. 

Uporedo sa reformom ostvarujemo i proces profesionali-
zacije Bugarske armije. Prema odluci dr`avnog vrha, do 2010. go-
dine Bugarska armija bi}e u potpunosti profesionalna, {to u su-
{tini zna~i da posle 2010. godine ne}e biti obaveznog slu`ewa
vojnog roka. Ta medaqa ima dve strane. Prema na{oj tradiciji sva-
ki zdrav mu{karac `eli u vojsku. S druge strane, kod sada{wih
mladih qudi vi{e nema nekada{weg afiniteta ka slu`ewu vojnog
roka – sve vi{e se orijenti{u ka nauci, `ele da se potvr|uju na
profesionalnom planu... Novi izazovi sigurnosti i zadaci armija
zahtevaju da oru`ane snage imaju mawi sastav ali i da svi vojnici,
oficiri, podoficiri i mornari moraju biti mnogo boqe pripre-
mqeni i osposobqeni. Trebalo bi da to bude jedno novo zanima-
we, nova profesija, koja }e omogu}iti da sa mawe resursa u qud-
stvu izvr{avamo obimne poslove i zadatke. 

^itaoce na{eg magazina sigurno }e interesovati va{a is-
kustva iz Partnerstva za mir i iz Natoa u koji ste primqe-
ni pre godinu i po dana?
– Poznata nam je `eqa va{e zemqe da se ukqu~i Partnerstvu

za mir. Mi podr`avamo ta nastojawa, i u strukturama Natoa, na
vojnom i politi~kom nivou, i na bilateralnom planu. Moram re}i
da je u vreme kada je Bugarska bila ~lanica inicijative Partner-
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1. decembar 2005.

G e n e r a l  N i k o l a  K o l e v ,  n a ~ e l n i k
stvo za mir ostvareno dosta toga pozitivnog. To nam je omogu}ilo
da boqe sagledamo standarde Natoa, wegove zahteve, da steknemo
novu kulturu u pogledu organizovawa i vo|ewa razli~itih vrsta
operacija, da se informi{emo o novim tehnologijama, naoru`awu
i tehnici. Jednom re~ju, smatram da je to bio veoma koristan peri-
od za reformu na{e armije. 

Hteo bih da ka`em da je bilo i gre{aka, ali vama je poznato
da su promene u ovoj na{oj oblasti izuzetno dinami~ne. Stalno se
susre}emo sa novim izazovima po bezbednost, novim zahtevima u
pogledu strukture, opreme, naoru`awa, programa obuke i pripre-
ma. Ne postoje jednom zauvek napisani uxbenici, neke pi{emo
upravo sada, tako da smatram da na{a saradwa u ovoj oblasti mo-
`e biti izuzetno korisna.

U kojim je mirovnim misijama u~estvovala Bugarska armija
i kakva su va{a iskustva u tome?
– Bugarska armija trenutno u~estvuje u vi{e mirovnih ope-

racija u svetu, koje se izvode u razli~itim uslovima. Bugarski
kontingent u~estvuje u operaciji Natoa na Kosmetu i u operaciji
Evropske unije u Bosni i Hercegovini. Tako|e, prisutni smo i u
operaciji koalicionih snaga u Iraku, te u operacijama Natoa u
Avganistanu. Svaka od wih je specifi~na sama po sebi, jer se od-
vija u razli~itim klimatskim uslovima i okru`ewima, a izra`e-
ne su i razlike u kulturi i religijama lokalnog stanovni{tva.
Svaka operacija ima svoje specifi~ne zahteve i svakoj od wih mi
prilazimo konkretno – u pogledu strukture, sastava, prethodne
pripreme i naoru`awa.

U po~etku smo im prilazili bez ikakvog prakti~nog iskust-
va, imali smo samo teoretske informacije. Ipak, postepeno smo



27

k  G e n e r a l { t a b a  B u g a r s k e  a r m i j e  
sticali sopstvena saznawa, koja stalno ugra|ujemo u programe
priprema sastava i naoru`awa za svaku slede}u akciju. Radi se
o jednom neprekidnom procesu. Svakodnevno nau~imo po neku no-
vinu i to unosimo u svoj rad, jer i protivnik u Iraku i Avgani-
stanu svakodnevno mewa svoju taktiku i smi{qa ne{to novo.

Na`alost, deo tog iskustva stekli smo po cenu qudskih `r-
tava. Ima i poginulih bugarskih vojnika u Iraku. Do sada je po-
ginulo 13 na{ih pripadnika – vojnika i oficira. Nadam se da
ih ne}e biti vi{e, ali takva je na{a profesija, ona je rizi~na
i svaki pripadnik Bugarske armije to prihvata kao deo profe-
sije i misije. U isti mah on se stara da bude boqi i br`i od
svog protivnika, da sa~uva sopstveni `ivot i izvr{i povereni
zadatak.

Jo{ ne{to je izuzetno zna~ajno. U~e{}e i tim misijama je
najboqa {kola za osposobqavawe i pripremu nove armije, jer
nikakva priprema na bilo kom poligonu to ne mo`e da zameni.
Jedno je u~iti na poligonu, a sasvim drugo kada se vojnik na|e u
konkretnoj sredini, gde wegov protivnik nije zami{qen, jer je
svestan toga da svakog ~asa mo`e biti napadnut iza svakog }o-
{ka. Drugim re~ima, za nas je veoma va`no da u~estvujemo u mi-
rovnim operacijama kako sa politi~kog aspekta, doprinosimo
uspehu tih operacija, tako i sa profesionalne ta~ke gledi{ta
jer sti~emo neprocewivo iskustvo.

Mnoge vojske, posebno one u sredwe razvijenim i nerazvi-
jenim zemqama, imaju problema sa finansirawem. Kakva
je situacija u Bugarskoj?
– Komisija za odbranu Narodne skup{tine Bugarske razma-

tra buxet za narednu godinu. Kada se radi o odbrani, siguran
sam da nema vojnog rukovodioca, bez obzira na to da li je u
SAD, Francuskoj, Nema~koj ili u Rusiji, koji }e re}i da je vojni
buxet dovoqan. Ja tako|e ka`em da je nedovoqan, ali u svakom
slu~aju ne mo`emo biti nezadovoqni, jer posledwe dve godine
na{a vlada i parlament sprovode doslednu politiku i za po-
trebe odbrane izdvajaju oko 2,6 procenata bruto nacionalnog
proizvoda zemqe. Kao procenat to nije malo, ali kao apsolutni
iznos nije mnogo, jer na{ bruto nacionalni proizvod nije veli-
ki. U tim okvirima mi sprovodimo reforme, modernizaciju, te-
ku}e izdr`avawe armije i finansiramo na{e u~e{}e u misija-
ma u inostranstvu, {to nikako nije lako. Verujte mi, potrebna je
velika ve{tina u upravqawu i raspolagawu nov~anim resursi-
ma, kako bismo za svaki izdvojeni lev ulo`en u odbranu, ostva-
rili najboqi mogu}i efekat.

Pro{le godine na{a vlada usvojila je 11 osnovnih proje-
kata za modernizaciju Bugarske armije, obezbe|ivawe novih si-
stema naoru`awa i tehnike za Kopnenu vojsku, Vazduhoplovne
snage i Mornaricu. Radi se o veoma skupim projektima, ~ija }e
realizacija potrajati desetak godina. 

Sti~e se utisak da odnosi izme|u Vojske Srbije i Crne Go-
re i Bugarske armije nikada nisu bili boqi. Da li se sla-
`ete sa takvom ocenom?
– Koliko znam istoriju, a mislim da je znam dobro, sla`em

se sa va{om ocenom da na{i uzajamni odnosi nikad nisu bili bo-
qi, nego {to su u ovom trenutku. Ipak, mislim da je to samo po~e-
tak jo{ svobuhvatnijih odnosa i {ire saradwe. Na{alili smo se
i rekli da i mi i vi nemamo nameru da selimo na{u zemqu i na{
narod odavde, bez obzira na to ko }e u kom bloku biti. Dakle, i
daqe ostajemo susedi. Ni~eg lep{eg nema od toga da su susedi pri-
jateqi, da `ive dobro, da trguju a ne da ratuju. To je na{ zajedni~-
ki stav. Tako da }emo se mi i daqe anga`ovati u pravcu ja~awa sa-
radwe izme|u na{ih armija, {to }e, verujemo, omogu}iti i poli-
ti~arima da razvijaju dobre odnose izme|u na{ih zemaqa.

Zoran MILADINOVI]
Preveo Van~e BOGOJEV

REFORMA VOJSKE, NATO I MEDIJI
Savez novinara SCG uprili~io je u Beogradu dvodnevni sem-

inar za novinare iz brojnih redakcija da ih bli`e informi{e o
reformi Vojske i koracima u~iwenim ka evroatlantskim inte-
gracijama.

Predavawa na seminaru imali su {ef politi~kog odeqewa
Ambasade SAD u Beogradu Gustavo Delgado, koji je govorio o osno-
vama budu}eg sporazuma o bezbednosnoj saradwi i za{titi snaga
izme|u SAD i SCG, izaslanik odbrane Slova~ke Peter Liptak pre-
do~io je reformu vojske svoje zemqe nakon ulaska u Nato, a
Vladimir Bilanxi} je govorio o Oebsu i kolektivnoj bezbednosti.

Predstavnici Ministarstva odbrane SCG potpukovnik
Robert Kordik i kapetan \or|e Petrovi} predstavili su refor-
mu sistema odbrane i aktivnosti SCG u pribli`avawu Partner-
stvu za mir. Doktor Zoran Dragi{i} sa Fakulteta civilne
odbrane odr`ao je predavawe na temu “SCG i Nato u zajedni~koj
borbi protiv terorizma“. Savetnik predsednika Srbije za
odbranu Bojan Dimitrijevi} izlo`io je novu politiku odbrane
SCG. Ambasador SCG u Natou Branislav Milinkovi} izneo je ra-
zloge za i protiv pristupawa Natou, a Svetlana Logar iz agenci-
je Stratexik marketing saop{tila je rezultate istra`ivawa
javnog mwewa u zemqi o odnosu prema Natou. 

Posebno je bilo zanimqivo izlagawe predsednika odbora
za odbranu Skup{tine SCG Borislava Banovi}a. Govore}i o par-
lamentarnoj kontroli vojske Banovi} je rekao da prava mo} nije u
saveznom parlamentu, ve} kod dr`ava ~lanica, te da Skup{tina
SCG nema prave mogu}nosti za kontrolu sistema odbrane.

S. \.

FORUM BEZBEDNOST I DRU[TVO
Udru`ewe diplomaca Centra “Xorx K. Mar{al” organizova-

lo je tre}e zasedawe Foruma bezbednost i dru{tvo, na kome je
raspravqano o qudskoj bezbednosti. Nakon re~i dobrodo{lice mr
Zorana Jevti}a iz Ministarstva odbrane i uvodnih napomena pot-
pukovnika Milana Tep{i}a, u~esnici Foruma poku{ali su da osve-
tle mnoga pitawa savremenog koncepta bezbednosti, kao {to su
odnos dva entiteta – ~oveka i dr`ave; koliko se te`i{te  pomera na
qudsko bi}e kao nosioca suvereniteta; kakva je uloga vojske i poli-
cije; mo`e li se govoriti o suverenitetu sile, te da li nacionalna
pripadnost na Balkanu ugro`ava bezbednost qudskog bi}a.

Odgovor su poku{ali da daju Majkl Mozur iz Pakta za sta-
bilnost Jugoisto~ne Evrope, gost iz Albanije Fatmir Zanaj i pred-
stavnik Udru`ewa diplomaca Makedonije dr Stojan Kuzev. Zan-
imqivo izlagawe imala je prof. dr Dragana Duli} sa Fakulteta
civilne odbrane “Operacionalizacija pojma qudska bezbednost:
Nacionalni izve{taj o qudskoj bezbednosti u Srbiji 2004“.

Odabirom gostiju i rasporedom tema, Forum je zadr`ao svo-
ju ve} prepoznatqivu strukturu, daju}i tri pogleda na problem:
evroatlantski, regionalni i nacionalni.
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NORVE[KA DELEGACIJA U BEOGRADU
Radna grupa NORDCAPS (Koordinisani aran`man nordijskih

zemaqa u mirovnim operacijama) boravila je od 22. do 25. novem-
bra u poseti Centru za mirovne operacije. Ciq posete je dogovor
o unapre|ewu saradwe u 2006. godini. Razmotrene su i mogu}no-
sti organizovawa kurseva za {tabne oficire i vojne posmatra~e
za predstavnike VSCG i aktivnosti koje treba organizovati kako
bi Centar postao me|unarodno priznat, sa sertifikatom  za spro-
vo|ewe internacionalnih kurseva.


